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      Аннотация

    
        
          Подготовлено методическое обеспечение экспериментов по изучению пространственного освобождения от маскировки, для чего подобран, записан, отредактирован речевой материал. Выполнена акустическая калибровка на экспериментальной установке. Освоены методики тональной воздушной аудиометрии и обнаружения паузы, проведения дихотического теста. При помощи этих методик обследовано состояние слуха семнадцати испытуемых, принимавших участие в основной экспериментальной серии. Проведена серия экспериментов и получены данные о вероятности обнаружения целевого речевого сигнала (ЦРС) при расстояниях до его источника 1, 2 и 4 м, предъявляемого на фоне интернализованного речеподобного шума. В диапазоне соотношений сигнал/шум (С/Ш) (-14 – -5 дБ) определены основные статистические показатели для группы испытуемых: разброс вероятности обнаружения ЦРС, степень освобождения от маскировки, относительное изменение вероятности обнаружения. По полученным данным выявлены закономерности улучшения способности обнаружения речевого сигнала на фоне маскера с увеличением расстояния до источника ЦРС и с уменьшением соотношения С/Ш. Дополнительно проведен анализ вероятности обнаружения целевого речевого сигнала группой с учетом половой принадлежности. Лучшую помехоустойчивость при всех условиях эксперимента продемонстрировали испытуемые-мужчины.
        

        
          The methodological support of experiments on the study of spatial liberation from masking has been prepared, for which a recording has been selected, recorded, and speech material has been edited. Acoustic calibration was performed on an experimental setup. The techniques of tone air audiometry and pause detection, conducting a dichotic test have been mastered. Using these techniques, the state of hearing of seventeen subjects who participated in the main experimental series was examined. A series of experiments was carried out and data were obtained on the probability of detecting the target speech signal (TSS) at distances of 1, 2, and 4 m from its source, presented against the background of internalized speech-like noise. In the range of signal-to-noise (S/N) ratios (-14 – -5 dB), the main statistical indicators for the group of subjects were determined: the spread of the probability of detecting TSS, the degree of masking release, the relative change in the detection probability. According to the data obtained, regularities were found in improving the ability to detect a speech signal against the background of the masker with increasing distance to the source of the TSS and decreasing the S/N ratio. Additionally, the analysis of the probability of detection of the target speech signal by a group based on gender was conducted. The best in resistance to life under all experimental conditions was demonstrated by male subject.
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